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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

Sammanträde torsdagen den 22 september 2016, kl. 18.00-19.25 

Plats: Älvsjö medborgarkontor, Älvsjö stationsgata 21, Älvsjö  

 
BESLUTANDE  
Ledamöter Tjänstgörande ersättare 

Majvi Andersson (S) ordf 

Johan Nilsson (M) vice ordf 

Bo Sehlin (S) 

Güler Alici (S) 

Andreas Lind (S) 

Viktor Morawski (MP) 

Emelie Roxby Schüsseleder (V) 

Torbjörn Erbe (M) 

Helena Stenbeck Nilsson (M) 

Hans Breismar (M) 

Jan Bressler (L)  

Evy Kjellberg (C) 

Markus Gemstad (MP) ersätter Lovisa Karlsson 

Kjellin (MP) 

 

ÖVRIGA NÄRVARANDE 
 

Ersättare 

Malin Hammarström (S), Jenny Norberg (V), Matilda Berg Pulls (M), Birgitta 

Stjärneback (M), Olle Andretzky (M), Sverker Sundmark (M), Inger Swahn (L), 

Camilla Sarfors (KD) 
 

Tjänstemän 

§ 1-22: Per Kjellander, stadsdelsdirektör och Carin Berg, nämndsekreterare,  

Göran Sjödin, verksamhetsområdeschef, Ingela Kristiansson, ekonomichef, Elisabeth 

Carlö, kommunikatör, Kerstin Karlstedt, utredare, Madeleine Hagerth, 

utvecklingssekreterare, Elisabet Tullgren, avdelningschef, Erica Wangenheim, 

nämndsekreterare 

 

Personalföreträdare 

Linda Ekefjord, Lärarförbundet 
 
 

Dag för justering 

2016-09-26 

 

Utses att justera      

Majvi Andersson (S) och Johan Nilsson (M) 

 

 

………………………………. 

Majvi Andersson (S) 

Ordförande 

 

 

………………………………….. 

Johan Nilsson (M) 

Vice ordförande 

 

……………………………….. 

Carin Berg 

Sekreterare 

 

Paragrafnr § 1- 22 

Varav omedelbar justering § 5 

Antal blad 29 
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

 

Sammanträde torsdagen den 22 september 2016, kl. 18.00-19.25 

Plats: Älvsjö medborgarkontor, Älvsjö stationsgata 21, Älvsjö  

 
 

 
 

Närvarande 

Se tjänstgörings-/ närvarolista  
 

 

Utses att justera      

Ordförande Majvi Andersson (S)  

Vice ordförande Johan Nilsson (M) 
 

 

Omedelbar justering 

§ 5 

 

 

 

 

 

 

………………………………. 

Majvi Andersson (S) 

Ordförande 

 

 

 

 

 

………………………………….. 

Johan Nilsson (M) 

Vice ordförande 

 

 

……………………………….. 

Carin Berg 

Sekreterare 

 

 

  

 

 

 
 

  

 

 
 

 

 

  

 

 



 
ÄLVSJÖ STADSDELSNÄMND SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

22 SEPTEMBER 2016 

BLAD 4 

 

 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

 

 

 
Öppen frågestund och information 

Ordföranden Majvi Andersson (S) öppnade mötet. 

 

Sammanträdet ajournerades för frågestund för allmänheten. 

Medborgarna är välkomna att ställa frågor och diskutera med 

politikerna i stadsdelsnämnden.  

 

Sammanträdet fortsatte direkt efter frågestunden för information. 

 

Information och presentation av pensionärsråd och 

funktionshinderråd 

Kerstin Karlstedt, utredare, informerade om pensionärsrådet och 

funktionshinderrådets uppgifter och roll. Råden presenterade sig och 

framförde frågor som är viktiga för dem. 

Pensionärsrådet: Christer Bentzer, ordförande, Ingrid Uddén, Lillemor 

Tholander, Marianne Lindqvist  

Rådet för funktionshinderfrågor: Helena Lanzer-Sillén, ordförande, 

Håkan Jarmar, Lotta Rosenström, Margareta Åsén Johansson  

 

Tertialrapport 2 

Ingela Kristiansson, ekonomichef, informerade om tertialrapport 2 

(ärende 5 på föredragningslistan). 
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

 
§ 1   

Val av justerare och dag för justering 

Vice ordförande Johan Nilsson (M) utsågs att tillsammans med 

ordföranden Majvi Andersson (S) justera protokollet.  

 

Tid för justering: måndag 26 september 2016 

 

 
§ 2   

Upprop 

Upprop förrättades och tjänstgöringslistan fastställdes. Närvaron 

redovisas i protokollet. 

 

Kommunal har som personalföreträdare i nämnden ( KL 7 kap 8 §) 

beslutat utse Emma Stålkrantz, som därmed ersätter Inga-Lill Björck. 

 

 
§ 3   

Fastställande av föredragningslista 

Föredragningslistan fastställdes utan ändringar. 

 

 

 
§ 4   

Anmälan av föregående protokoll 

Anmäldes att protokoll 2016-09-01 justerats den 5 september. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 
ÄLVSJÖ STADSDELSNÄMND SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

22 SEPTEMBER 2016 

BLAD 6 

 

 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

 

 

 
§ 5   

Tertialrapport 2, 2016 för Älvsjö stadsdelsnämnd 
Dnr 1.2.1.194-2016 

Beslut 

 

1. Stadsdelsnämnden godkänner och överlämnar tertialrapport 2 till 

kommunstyrelsen inklusive omslutningsförändringar med -12,9 

mnkr. 

 

2. Stadsdelsnämnden ansöker om budgetjustering med 2,0 mnkr för 

investering i trygghetslarm till Solberga vård- och omsorgsboende, 

Kristallgårdens vård- och omsorgsboende och Älvsjö servicehus. 

 

3. Stadsdelsnämnden ansöker om budgetjustering med 0,1 mnkr för 

kostnader för illegala boplatser. 

 

4. Denna paragraf förklaras omedelbart justerad. 

 

Reservation från Johan Nilsson m.fl. (M), Jan Bressler (L) och Evy 

Kjellberg (C) till förmån för eget förslag till beslut. 

 
Ärendet 

Stadsdelsförvaltningen har upprättat tertialrapport 2 för Älvsjö 

stadsdelsnämnd. 

  
Förslag till beslut (M,L,C) med ersättaryttrande (KD) 

Johan Nilsson m.fl. (M), Jan Bressler (L) och Evy Kjellberg (C) 

yrkade bifall till eget förslag till beslut enligt nedan. Camilla Sarfors 

(KD) anmälde att hon skulle ha bifallit förslaget om hon varit 

tjänstgörande. 

 

1. Nämnden bifaller i huvudsak förvaltningens förslag till beslut. 

2. Därutöver anförs följande. 

 

Att Älvsjö är en välskött stadsdel med en duktig förvaltning har vi 

sagt många gånger förut, och det upprepar vi gärna. Vår bedömning är 

att förvaltningen gör det bästa möjliga av de förutsättningar som ges 

från den politiska majoriteten i Stadshuset. 

 

Efter att ha tagit del av tertialrapport 2 kan vi konstatera att 

”inflationen” i gröna färger fortsätter, vilket gör det svårt att få en 
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

objektiv beskrivning av måluppfyllelsen så här långt. Många 

indikatorer baseras på olika brukarundersökningar, vilka ännu inte är 

genomförda, varför det slutliga resultatet kan bli allt annat än grönt.  

 

Vi vänder oss bestämt emot att KF-målet 1.3 ”Stockholm är en stad 

med levande och trygga stadsdelar”, och framförallt nämndmålet 

”Älvsjö är ett levande och tryggt stadsdelsområde för alla” får 

bedömningen grön, dvs. ”uppfylls helt”. Med tanke på det senaste 

årets eskalering av våld och narkotikahandel främst kring Älvsjö 

Station är det oseriöst att förklara detta mål för uppfyllt. I synnerhet 

nämndmålet enligt ovan, som inte har några indikatorer kopplade till 

sig. Då är måluppfyllelsen enbart baserad på en subjektiv bedömning 

vilket i så fall visar på oförståelse kring hur Älvsjöborna reagerar och 

känner inför den otrygga utemiljön kring Älvsjö Station. 

 

Vi är bekymrade över att Äldreomsorgen går med ett sådant gigantiskt 

underskott som 7 miljoner kronor. Det är en kraftig försämring om vi 

går tillbaka och bara tittar de senaste två åren. Experimentet med att 

starta en egen hemtjänst utan att ha gjort erforderliga kalkyler och 

behovsanalyser, bidrar nu till underskottet då den egna hemtjänsten 

inte klarar att bära sina egna kostnader utan gör ett underskott på cirka 

1,4 mnkr. Hade inte äldreomsorgen gjort ett sådant betydande 

underskott hade det förmodligen funnits ekonomiska resurser att agera 

mer kraftfullt mot den otrygghet som råder i Älvsjö.  

 

Prognostiserat resultat för verksamhetsområde Äldreomsorg 2014-

2016: 

 

T2 2016: -7,0 mnkr 

T1 2016: -1,6 mnkr 

T2 2015: 8,1 mnkr 

T1 2015: 6,6 mnkr 

T2 2014: 8,1 mnkr 

 

I övrigt ser vi att nämndens samlade budget bedöms klara sig i balans 

tack vare ianspråktagande av resultatenheternas tidigare års medel. 

Det är inget fel i sig, om bara resultatenheterna hinner ställa om sig till 

de nya förutsättningarna så att de inte behöver gå in i nästa år med ett 

underskott.  

 
Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

Ordföranden ställde förslagen mot varandra och förklarade att 

nämnden beslutat bifalla förvaltningens förslag till beslut. Reservation 

från Johan Nilsson m.fl. (M), Jan Bressler (L) och Evy Kjellberg (C). 
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

 
Särskilt uttalande (M,L,C) med ersättaryttrande (KD) 

Johan Nilsson m.fl. (M), Jan Bressler (L) och Evy Kjellberg (C) 

anmälde ett särskilt uttalande angående lokalt utvecklingsprogram för 

Älvsjö. Camilla Sarfors (KD) anslöt sig till uttalandet som ett 

ersättaryttrande. 

 

Det är bra att det nu tagits fram ett lokalt utvecklingsprogram för 

Älvsjö, som i varje fall delvis beskriver de stora problem som finns 

vad gäller tryggheten i Älvsjö.  

 

De prioriterade åtgärderna i sig är bra, men vi anser att de bör omfatta 

hela Älvsjö (inte bara Solberga). Vi saknar också konkreta svar på hur 

åtgärderna ska genomföras samt förklaring till hur erforderliga 

resurser/ finansiering ska säkerställas. 
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

§ 6   

System för internkontroll 
Dnr 1.2.1.291-2016 

Beslut 

 

 Nämnden godkänner förvaltningens förslag till system för 

intern kontroll. 

 
Ärendet 

Nämnden godkände den 20 januari 2011 ett system för den interna 

kontrollen inom förvaltningen. Förvaltningen har nu uppdaterat 

systemet bland annat på grund av nya riktlinjer från 

stadsledningskontoret. 

 

Nämndens ansvar för den interna kontrollen anges i kommunallagen. 

Nämnden ansvarar för att ett system för intern kontroll upprättas. 

Systemet innehåller förvaltningsövergripande anvisningar för hur 

internkontrollarbetet ska bedrivas. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2016-08-04. 

 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

§ 7   

Genomförandeärende för inrättande av förskola i kvarteret 
Stimmet i Långbro 
Dnr 2.6.304-2016 

Beslut 

 

1. Stadsdelsnämnden godkänner inrättande av en förskola med tre 

avdelningar inom kvarteret Stimmet i Långbro. 

 

2. Ärendet sänds till kommunstyrelsens ekonomiutskott för 

godkännande. 

 

3. Stadsdelsnämnden ger stadsdelsförvaltningen i uppdrag att 

beställa förskolan och teckna hyreskontrakt med Skolfastigheter i 

Stockholm AB (SISAB), under förutsättning att 

kommunstyrelsens ekonomiutskott godkänner projektet. 

 
     Ärendet 

Utbildningsförvaltningens planer att bygga ut Johan Skytteskolans    

gymnastikhall innebär att förskolan Baltazar, Västerängsvägen 5 måste 

avetableras och ersättas med en ny förskola. Förskolans nuvarande 

bygglov gäller till 2016-12-31. 

 

Långbrodalsskolans befintliga annexbyggnad i kvarteret Stimmet vid 

Vivelvägen kommer utbildningsförvaltningen att lämna när 

utbyggnaden av skolan blir klar. Denna lokal har visat sig lämplig att 

bygga om till förskola och fastigheten ligger i direkt anslutning till 

lekparken Vivelparken. Den planerade förskolan kommer att kunna 

användas för att ersätta förskolan Baltazar.  

 

Stadsdelsnämnden beslutade 2015-09-24 att godkänna inriktningen på 

projektering för att inrätta en förskola med tre avdelningar inom 

kvarteret Stimmet i Långbro.  

Den nya planerade förskolan vid Vivelvägen ägs av Skolfastigheter i 

Stockholm AB (SISAB). Årshyran beräknas bli 2 642 kronor per 

kvadratmeter och 26 370 kronor per barn.  

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2016-09-05. 

Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 8   

Genomförandeärende för inrättande av förskola i kvarteret 
Ädelstenen i Solbergaskolan 
Dnr 2.6.303-2016 

Beslut 

 

1. Stadsdelsnämnden godkänner inrättande av en förskola med fem 

avdelningar inom kvarteret Ädelstenen vid Solbergaskolan. 

 

2. Ärendet sänds till kommunstyrelsens ekonomiutskott för 

godkännande. 

 

3. Stadsdelsnämnden ger stadsdelsförvaltningen i uppdrag att 

beställa förskolan och teckna hyreskontrakt med Skolfastigheter i 

Stockholm AB (SISAB), under förutsättning att 

kommunstyrelsens ekonomiutskott godkänner projektet. 

 
Ärendet 

Stadsdelsnämnden beslutade 2014-11-20 att godkänna inriktningen på 

projektering för att inrätta en konceptförskola med fem avdelningar 

inom kvarteret Ädelstenen vid Solbergaskolan. Den planerade 

förskolan ska ersätta förskolan Skogsgläntan och täcka en del av 

behovet av förskoleplatser till de nya bostäderna som byggs på 

tidigare Solberga bollplan. 

 

Förskolan Skogsgläntan med adress Sulvägen 62 i Solberga har fyra 

avdelningar och är i stort behov av en genomgripande renovering. Enligt 

fastighetsägaren är det inte försvarbart att göra stora investeringar i 

fastigheten, varför verksamheten är lämplig att flytta över till den 

planerade förskolan.  

 

Den nya förskolan uppförs av Skolfastigheter i Stockholm AB (SISAB). 

Årshyran beräknas bli 2 557 kronor per kvadratmeter och 27 936 kronor 

per barn.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

2016-09-07. 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 9  

Strategi för fossilbränslefritt Stockholm 2040 
- remiss från kommunstyrelsen, KS 134-175/2015 
Dnr 1.5.3.203-2016 

Beslut 

 

 Stadsdelsnämnden överlämnar detta tjänsteutlåtande som svar 

på remissen. 

 

Reservation från Johan Nilsson m.fl. (M), Jan Bressler (FP) och Evy 

Kjellberg (C) till förmån för eget förslag till beslut.  

 
Ärendet 

Kommunfullmäktige beslöt i samband med budget 2015 att Stock-

holm ska vara en fossilbränslefri stad år 2040. Dokumentet utgör 

stadens klimatstrategi och riktlinje för de klimatrelaterade målen i 

stadens miljöprogram 2016-2019. 

Förvaltningen är positiv till de föreslagna insatserna i strategin och att 

de ska följas upp i stadsens integrerade ledningssystem, ILS, där även 

miljöprogrammet är en del. Stadsdelsnämnden är endast direkt berörd 

av kravet på att vidta åtgärder för energieffektivisering med 10%. Här 

har stadsdelsnämnden begränsade möjligheter att vidta åtgärder. 

 

Det förvaltningen saknar är en strategi för regional balans med fler 

arbetsplatser till söderort, vilket är en förutsättning för skapa ett 

hållbart och fossilfritt transportsystem. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2016-08-31. 

 
Förslag till beslut (M,L,C) med ersättaryttrande (KD) 

Johan Nilsson m.fl. (M), Johan Bressler (L) och Evy Bressler (C) 

yrkade bifall till eget förslag till beslut enligt nedan. Ersättaren 

Camilla Sarfors (KD) anmälde att hon skulle bifallit förslaget om hon 

varit tjänstgörande. 

 

Stadsdelsnämnden föreslås besluta följande. 

 

1. att delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut 

2. att därutöver anföra följande: 

 

Stockholms stad ska vara ledande i det globala arbetet med att 

förverkliga Parisavtalets målsättningar i klimatarbetet. Det är i täta 
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

och urbana städer som det finns goda förutsättningar till hållbara 

energisystem och transporter. Den strategi för ett fossilbränslefritt 

Stockholm 2040 som nu presenteras utgör en viktig grund för stadens 

långsiktiga färdriktning för att nå en fossilbränslefri stad 2040. 

Målåret kan tyckas avlägset men med tanke på det arbete som krävs 

från många politiska nivåer och näringsliv är det ett arbete som 

brådskar.  

 

Det är positivt att Kommunstyrelsen åläggs ett tydligt ansvar för att i 

olika delar påverka de nationella regelverken, inte minst gällande 

energi- och transportfrågor. De utredningsuppdrag som strategin 

inbegriper i syfte att ändra långsiktiga spelregler i svensk och 

europeisk lagstiftning måste mötas upp med kraftfulla och skickliga 

påtryckningar på rätt politiska nivåer. Tyvärr har vi inte sett prov på 

att den rödgrönrosa majoriteten varit förmögen att påverka 

partivännerna i regeringen gällande till exempel möjligheten till lokal 

dubbdäcksavgift och andra styrmedel på trafikområdet. 

 

Några viktiga och konkreta exempel på där Kommunstyrelsen bör 

jobba är att utvidga verktyget med miljözoner i staden. 

Miljömålsberedningen har föreslagit i sitt delbetänkande (SOU 

2016:47) att trafikförordningen bör ändras så att kommuner ges 

möjlighet att införa miljözon för lätta fordon. Vi vill även poängtera 

vikten att ge fler möjligheter att delegera beslutsrätt till kommunerna 

vad gäller införande av lokala styrmedel på trafikområdet. Ett annat 

exempel där det krävs krafttag från nationell nivå är den politiska 

prioriteringen att Sverige år 2030 ska ha en fordonsflotta som är 

oberoende av fossila bränslen. En ambition som regeringen behöver 

förtydliga och peka ut vägen för. 

 

Målet om fossilbränslefrihet innebär störst utmaningar inom 

transportsektorn och där är behovet av insatser i närtid som mest 

omfattande. Förutom det självklara att stadens egen fordonsflotta ska 

ligga i framkant bör staden sätta upp tydliga och hårda krav vid 

upphandling av transporttjänster. Vi efterlyser tydligare mål kring 

detta, både för stadens eget klimatarbete men även för att ge 

marknaden tillit till att politiken är pådrivande. Gällande till exempel 

biogasmarknaden är det oroväckande att det finns tecken på att 

företagen inte litar på att politiken är tillräckligt modig genom att sätta 

upp tuffa miljömål som främjar företag som vågar satsa på miljön. 

 

Vi instämmer i att en minskad personbilstrafik kommer att krävas för 

en transporteffektiv samhällsutveckling. Åtgärder som 

Miljömålsberedningen (SOU 2016:47) bedömer kunna bidra till störst 

minskningar av biltrafiken är hållbar stadsplanering genom förtätning, 
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ökad funktionsblandad bebyggelse och förbättrad gång-, cykel-, och 

kollektivtrafik. Detta kommer att ställa hårda krav på att staden och 

regionen vågar utföra samhällsplanering och system med inriktning att 

gynna gång-, cykel- och kollektivtrafik framför biltrafik. En ökande 

befolkning ger möjlighet att förtäta staden så att fler får närmare till 

vardagsnära service, kollektivtrafik och trygga gång- och cykelstråk. 

För detta krävs en smart och hållbar markanvändning. För att kunna 

bygga tillräckligt många bostäder kommer det inte att vara möjligt att 

tillgodose alla intressen och önskemål kopplat till 

överklagandeprocesser där förtätning i alltför hög utträckning kan 

stoppas av särintressen. Vi menar att det ligger ett tungt 

allmänintresse i att staden kan byggas tät och miljövänlig. 

 

Orosmoln inom transportsektorn är att både flyg och sjöfart står för en 

växande andel av de globala utsläppen. Prognoser pekar på att 

utsläppen förväntas öka kraftigt till 2050 om inga åtgärder vidtas. 

Därför bör utsläpp från internationellt flyg och sjöfart omfattas av 

internationella överenskommelser. 

 

En utmaning gällande energianvändningen är att hantera energikraven 

i nybyggnationen. Det är viktigt att Stockholm kan ligga i framkant 

gällande hållbart byggande. I detta sammanhang vill vi betona vikten 

av att lagstiftningen om att förbjuda så kallade kommunala särkrav ses 

över. Enligt stadens miljöförvaltning har lagstiftningen inte fått någon 

rättslig betydelse. Detta är naturligtvis glädjande av många skäl, dels 

att Stockholms stad även fortsättningsvis kan gå före i energisnålt 

byggande, dels att marknaden verkar vara ointresserad av att vänta in 

lågt satta nationella krav. En orosfaktor är dock att lagstiftningen 

skapat förvirring bland såväl byggherrar som stadsplanerare. 

 

Ett sorgebarn i stadens klimatarbete är Fortums kolkraftverk i Värtan. 

Både före och efter valet 2014 gav Miljöpartiet i staden självsäkra 

löften om att stänga kolkraftvärmeverket i Värtan senast 2020. Vi 

noterar nu att detta löfte blivit till en ambition och att en plan för 

avveckling ska redovisas senast 2017. Samtidigt kan vi i samma 

strategidokument läsa att ”KVV6 planeras av Fortum Värme vara 

avvecklat till senast 2030”. Vad som egentligen gäller blir oklart, 

något som tyvärr påverkar trovärdigheten i strategin i en mycket 

negativ riktning. 

 

Slutligen, vi stödjer målet om ett fossilbränslefritt Stockholm till 2040 

men inser samtidigt att faktorer som staden inte råder över kommer att 

göra det svårt. Vi anser dock att målet är ett viktigt incitament för att 

lägga i ytterligare en växel i klimatarbetet. Vi kan inte nog betona 

vikten av att staden intensifierar samarbete med externa aktörer. 
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Klimatpakten, stadens samverkan med näringslivet, behöver utvecklas 

och ges högsta politiska prioritet. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag. Ordföranden 

ställde förslagen mot varandra och förklarade att nämnden beslutat 

bifalla förvaltningens förslag. Reservation från Johan Nilsson m.fl. 

(M), Jan Bressler (FP) och Evy Kjellberg (C). 
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§ 10  

Strategi och riktlinjer för hantering av fordon för 
kommunkoncernen Stockholms stad 
- remiss från kommunstyrelsen, KS 129-1092/2016 
Dnr 1.5.1.231-2016 

Beslut 

 

 Stadsdelsnämnden överlämnar detta tjänsteutlåtande som svar 

på remissen. 

 
Ärendet 

Kommunstyrelsen har remitterat Strategi och riktlinjer för hantering  

av fordon för kommunkoncernen Stockholms stad till berörda 

remissinstanser för yttrande. Remissen har skickats till samtliga 

nämnder i staden. 

 

Tanken med denna strategi och riktlinjer är att staden ska  

genomföra en central upphandling avseende anskaffning, hantering, 

underhåll och avyttring av fordon.  

 

Stadsdelsförvaltningen är positiv till strategin och riktlinjerna då  

gemensam strategi, riktlinjer och upphandling inom detta område  

ger bra förutsättningar avseende både avseende kvalitet, pris och  

miljöaspekter. Förvaltningen menar att denna strategi bidar till att 

styra mot visionen 2040 avseende ett klimatsmart Stockholm, en 

ekonomiskt hållbar stad och en god arbetsmiljö. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2016-07-20. 

 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 11  

Strategi för Stockholm som smart och uppkopplad stad 
- remiss från kommunstyrelsen, KS 171-908/2016 
Dnr 1.5.1.214-2016 

Beslut 

 

 Stadsdelsnämnden överlämnar detta tjänsteutlåtande som svar 

på remissen.  

 

Reservation från Jan Bressler (L) till förmån för eget förslag till 

beslut. 

 
Ärendet 

I ärendet föreslås en strategi som syftar till att stimulera, vägleda och 

samordna insatser för att genom digitalisering bidra till målet om 

Stockholm som världens smartaste stad. En smart stad är en stad som 

utnyttjar digitaliseringens möjligheter för att göra livet enklare och 

bättre för invånare, företagare och besökare. Genom digitalisering, 

innovativa lösningar, öppenhet och uppkoppling byggs den smarta 

staden.  

 

Förvaltningen tycker det är positivt att en strategi för Stockholm som 

smart och uppkopplad stad tagits fram. Genom strategin kan det 

utvecklingsarbete som redan bedrivs inom området och nya projekt 

samordnas och prioriteras. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2016-08-25. 

 
Förslag till beslut (L) 

Jan Bressler (L) yrkade bifall till eget förslag till beslut enligt 

följande. 

 

Stadsdelsnämnden föreslås besluta följande. 

 Att godkänna förvaltningens förslag till beslut. 

 Att därutöver anföra följande. 

 

Liberalerna har länge drivit frågan om ett uppkopplat och smart 

Stockholm. 2010 genomfördes Chydeniusinitiativet med syfte att 

Stockholm skulle bli världsledande vad det gällde öppenhet i de 

offentliga arkiven, inte minst digitalt. Stockholm bör nu gå vidare med 

att öka tillgängligheten och transparensen hos stadens förvaltningar. 

Beslut och information ska enkelt bli tillgängliga för medborgarna, 

genom öppna arkiv, smarta e-tjänster och snabb service. Den digitala 
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informationsförsörjningen är mycket viktig ur ett demokratiskt 

perspektiv. Men digitaliseringen rymmer så mycket mer än så. 

 

Därför är det bra att Stockholms stad satsar på att använda nutida och 

framtida digitala möjligheter för att göra livet ett enklare och bättre 

för invånare, företagare och besökare. Lika viktigt är det att 

digitaliseringen också får genomslag inom stadens verksamheter. 

Stadens förvaltningar och bolag måste bli bättre på att använda de 

möjligheter digitaliseringen ger och bidra till en smartare välfärd.  

 

Medborgarna måste få större tillgång till och kontroll över den 

information som berör dem, samtidigt som förvaltningarnas förmåga 

att använda datamängder på aggregerad nivå, med respekt för den 

personliga integriteten, måste uppmärksammas. Tillgången till 

information kan leda till en verklig revolution inom valfrihetsområdet, 

men då måste staden se till att den information som brukarna får är 

relevant, korrekt och lättöverskådlig. 

 

Möjligheterna att med hjälp av digital teknik anpassa allt från 

undervisning till äldreomsorg utifrån den enskildes förutsättningar och 

behov är närmast oändliga. Det kräver dock moderna regelverk som 

skyddar individens integritet och centrala kvalitetskrav utan att 

hämma nya metoder. Som Sveriges största kommun och en av 

Europas storstäder måste Stockholm spela en avgörande roll i 

påverkansarbetet för ändamålsenliga regelverk på nationell och 

europeisk nivå. 

Staden måste utnyttja den kraft som ligger i Stockholmsregionens 

högskolor genom att till exempel erbjuda möjligheter att testa nya 

metoder i form av examensarbeten. Medarbetarnas möjligheter att 

testa och implementera nya idéer i verksamheten måste stärkas. Inte 

minst i upphandling måste medarbetarnas synpunkter, perspektiv och 

arbetssätt tas tillvara. Staden måste hela tiden upprätthålla en ledande 

kompetens på upphandlingsområdet för att med ett effektivt 

användande av skattemedel få flexibla lösningar som fungerar för 

anställda och medborgare och som kan anpassas och utvecklas över 

tid. 

 

Stockholm ska vara en smart stad och ligga i framkant av det digitala 

innovationsarbetet. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

Ordföranden ställde förslagen mot vararandra och förklarade att 

nämnden beslutat bifalla förvaltningens förslag. Reservation från Jan 

Bressler (L) till förmån för eget förslag till beslut. 
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§ 12  

Förslag till program för stöd till anhöriga 2017-2020 
- remiss från kommunstyrelsen, KS 125-1054/2016 
Dnr 1.5.1.223-2016 

Beslut 

 

 Stadsdelsnämnden överlämnar detta tjänsteutlåtande som svar 

på remissen. 

 
Ärendet 

Kommunstyrelsen har remitterat ” Program för stöd till anhöriga 

2017-2020” till ett urval stadsdelsnämnder varav Älvsjö 

stadsdelsnämnd är en. 

 

Stockholms stad har sedan 2012 ett program för stöd till anhöriga. 

Nuvarande program upphör att gälla 2016-12-31 varför förslag till 

nytt program har tagits fram. Äldreförvaltningen har tillsammans med 

socialförvaltningen utvärderat nuvarande program för stöd till 

anhöriga.  

 

Älvsjö stadsdelsförvaltning ställer sig positiv till nytt Program för stöd 

till anhöriga 2017-2020. Programmet kan ge stöd till anhöriga och kan 

bidra till att skapa välbefinnande, trygghet och meningsfullhet för den 

anhöriga och därmed också den närstående. Från Älvsjö 

stadsdelsförvaltning är dock bedömningen att det i programmet bör 

göras förtydligande gällande vad en anhörig kan söka för stöd för 

egen del. 

 

Då det framkommer att det finns skillnader gällande kännedom om 

nuvarande program bör en plan för implementering av det nya 

programmet tas fram. Det behöver även tydliggöras vilket ansvar som 

chefer och arbetsledare har för att utveckla och implementera 

programmet. För att programmet skall tillämpas på ett säkert och 

ändamålsenligt sätt bör det utvecklas rutiner för att informera om 

rätten till anhörigstöd vid ansökan om bistånd samt vid uppföljning. 

Det bör även tas fram riktlinjer eller rutiner så att anhörigas behov av 

stöd utreds på ett systematiskt och ändamålsenligt sätt. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2016-08-04. 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 13  

Reviderade regler för intagning och plats i förskola 
- remiss från kommunstyrelsen, KS 140-1087/2016 
Dnr 1.5.1.293-2016 

Beslut 

 

 Stadsdelsnämnden överlämnar detta tjänsteutlåtande som svar 

på remissen. 

 

Reservation från Johan Nilsson m.fl. (M), Jan Bressler (L) och Evy 

Kjellberg (C) till förmån för egna förslag till beslut. 

 
Ärendet 

Kommunstyrelsen har remitterat förslag om reviderade regler för 

intagning och plats i förskola till samtliga stadsdelsnämnder med flera 

för yttrande. 

 

Nuvarande regler har kompletterats med att ge barn till föräldra-lediga 

rätt till heltid i barnomsorgen. Därutöver har reglerna ändrats att gälla 

också för fristående förskola och pedagogisk omsorg. De reviderade 

reglerna är tydliga och transparanta. 

 

Förvaltningen ställer sig positiv till de föreslagna förändringarna 

ändringar föreslår därmed att stadsdelsnämnden överlämnar 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2016-08-29. 

 
Förslag till beslut (M) 

Johan Nilsson m.fl. (M), Jan Bressler (L) och Evy Kjellberg (C) 

yrkade bifall till eget förslag till beslut enligt nedan. Ersättaren 

Camilla Sarfors (KD) meddelade att hon skulle ha bifallit förslaget om 

hon varit tjänstgörande. 

 

Stadsdelsnämnden föreslås besluta följande. 

 delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut  

 att avslå förslaget om rätt till förskola på heltid för barn till 

föräldralediga  

 att därutöver anföra  

 

När utbildningsförvaltningen utrett möjligheten att även barn till 

föräldralediga ska omfattas av rätt till heltid framgår ett tydligt 
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

mönster. Samtliga svarande (se bilaga till detta ärende, 

Stadsledningskontorets tjänsteutlåtande), såväl de fristående 

förskolorna genom referensgruppen för fristående förskolor, som 

stadsdelsförvaltningarna har uppgett att ”förslaget skulle innebära 

negativa konsekvenser på de organisatoriska förutsättningarna, i form 

av krav på högre personalresurser, ökade kostnader och större 

barngrupper under en period av dagen. Utbildningsförvaltningen har 

gjort en beräkning som visar att varje förskoleavdelning i snitt skulle 

utökas med ett barn om förslaget genomförs. 

 

Den påfrestning på verksamheten som en rätt till heltid på förskolan 

för föräldralediga innebär är oacceptabel. Förskolans höga kvalitet 

kommer av naturliga skäl att naggas i kanten om förslaget genomförs, 

särskilt som det ska genomföras utan att några ytterligare ekonomiska 

medel för detta tillförs förskolan.  

 

Förskolan i Stockholms stad står inför en rad utmaningar, och där 

växande barnkullar samt bristen på utbildade förskollärare är de allra 

mest akuta och högst prioriterade frågorna just nu. Det är därför svårt 

att motivera prioriteringar som innebär att ett redan generöst regelverk 

blir än mer omfattande. För oavsett vad den s-ledda majoriteten i 

Stockholms stad säger så kommer en reform likt denna att innebära 

kostnader. I Uppsala kommun beslutade nyligen den s-ledda 

majoriteten i kommunen att minska antalet timmar i förskolan för barn 

till föräldralediga från 30 till 20 timmar. Totalt berörs 1600 barn och 

på det räknar man med att spara drygt 25 miljoner kronor per år. Givet 

Stockholms storlek så bör kostnaden uppgå till närmare 100 miljoner 

kronor.  

 

För att inte urholka förskolans kvalitet, försvåra schemaläggning och 

organisation, eller leda till större barngrupper, bör de nuvarande 

reglerna för rätt till förskola för barn vars föräldrar är föräldralediga 

kvarstå. Det vill säga bibehålla följande lydelse: 

”Förskolebarn vars förälder/vårdnadshavare är föräldraledig enligt 

föräldraledighetslagen för vård av nyfött syskon, har rätt till plats om 

max 30 timmar per vecka fördelade under 4 eller 5 dagar och mellan 

klockan 8-9 och 14-16. Förläggningen av tiden regleras terminsvis. 

Förändringen träder ikraft en månad efter barnets födsel.” 

 

Slutligen är det anmärkningsvärt att ett beslut som har så stora 

effekter på verksamheterna, såväl de kommunala som de fristående, 

inte har remitterats till branschorganisationerna för de fristående 

förskolorna. Det är heller inte, givet ärendets omfattning, bra att 

ärendet dessutom stressas fram genom att remisstiden endast är på sex 

veckor.  



 
ÄLVSJÖ STADSDELSNÄMND SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

22 SEPTEMBER 2016 

BLAD 22 

 

 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

 
Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag. Ordföranden 

ställde förslagen mot varandra och förklarade att nämnden beslutat i 

enlighet med förvaltningens förslag. Reservation från Johan Nilsson 

m.fl. (M), Jan Bressler (L) och Evy Kjellberg (C) till förmån för eget 

förslag till beslut. 

 

Särskilt uttalande (C) 

Evy Kjellberg (C) anmälde ett särskilt uttalande enligt följande. 

 

Enligt förslaget, har barn vars föräldrar är föräldralediga med yngre 

syskon rätt till förskola på heltid. Redan i dag har kommunen en 

generös vistelsetid med maximalt 30 timmar per vecka fördelade 

under 4 eller 5 dagar. Detta är dubbelt så lång tid som Skollagen 

föreskriver. 

 

Centerpartiet anser att det finns mycket annat som för närvarande bör 

prioriteras som mindre barngrupper, fler förskollärare, lokaler etc. att 

denna ökning bör vänta. Den nuvarande vistelsetiden med 30 timmar 

bör fortsätta att gälla.  

 

”Redan i dag finns möjlighet för föräldrar att ansöka om utökad 

vistelsetid p.g.a. särskilda skäl eller för att föräldrarna inte är 

föräldralediga utan, studerar eller arbetar”. Citat. 

Denna möjlighet ska även fortsättningsvis finnas anser Centerpartiet. 
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§ 14   

Inkomna handlingar, klagomål och synpunkter 
Dnr 1.6.307-2016  

Beslut 

 

 Stadsdelsnämnden uppdrar åt förvaltningen att vidta de åtgärder 

som kan föranledas av de inkomna skrivelserna och 

protokollsutdragen. 

 
Ärendet 

Anmäldes förteckning över inkomna ärenden, klagomål och 

synpunkter under perioden 2016-08-08 till 2016-09-04. 

 

Till stadsdelsnämnden redovisades särskilt följande. 

 Fullmakt för deltagande i gemensam ramavtalsupphandling av 

enstaka platser för vuxna inom socialpsykiatrin på 

tillståndspliktigt boende enligt socialtjänstlagen,  

dnr 2.11.2-394-2016 
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§ 15  

Redovisning av delegationsbeslut 
Dnr 1.1.306-2016 

Beslut 

 

 Stadsdelsnämnden lägger förteckning för augusti 2016 över 

beslut av tjänstemän enligt delegation till handlingarna. 

 
Ärendet 

Anmäldes förteckning för augusti över beslut fattade av tjänstemän 

enligt delegation enligt följande. 

 

 

Ärendegrupp 

enl 

delegations- 

förteckning 

 

Beslut 

 

Beslutsfattare 

 

4.11 

 

 

Personal. 

AÖ lämnar på egen begäran sin anställning  

f ro m 160814 och medges en avgångsersättning, 

som motsvarar sex månadslöner dvs 150 000 

kronor. Intjänad lön och semesterersättning, som 

förutsätts i semesterlagen är därvid avlöst t o m 

2016-08-14.       

 

 

Stadsdelsdirektör 

Per Kjellander 
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§ 16  

Protokoll från pensionärsrådet 

Beslut 

 

 Stadsdelsnämnden lägger protokollet till handlingarna. 

 
Ärendet 

Protokoll från pensionärsrådet 2016-09-15 anmäldes.  

 

 

 



 
ÄLVSJÖ STADSDELSNÄMND SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

22 SEPTEMBER 2016 

BLAD 26 

 

 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

§ 17  

Protokoll från rådet för funktionshindersfrågor 

Beslut 

 

 Stadsdelsnämnden lägger protokollet till handlingarna. 

 
Ärendet 

 

Protokoll från funktionshindersrådet 2016-09-15 anmäldes.  
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§ 18   

Protokoll från förvaltningsgruppen 

Beslut 

 

 Stadsdelsnämnden lägger protokollet till handlingarna. 

 
Ärendet 

Protokoll från förvaltningsgruppen 2016-09-15 anmäldes.  
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§ 19  

Minnesanteckningar från tvärpolitiska gruppen för trafik-, 
miljö- och planfrågor 

Beslut 

 

 Stadsdelsnämnden lägger minnesanteckningarna till handlingarna. 

 
Ärendet 

Minnesanteckningar från tvärpolitiska gruppen 2016-09-07 anmäldes. 
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§ 20  

Information från förvaltningen  

Trygghetsarbete 

Stadsdelsdirektör Per Kjellander informerade om att arbetet för en 

ökad trygghet fortsätter på förvaltningen. Ett samarbetsavtal med 

polisen håller på att upprättas och ett förslag bör vara klart till 

årsskiftet. 

 

 

 
§ 21 

Frågor från nämndens ledamöter och ersättare 

Ordföranden Majvi Andersson (S) framförde nämndens tack till 

förvaltningen för en väl arrangerad invigning av Älvsjöskogens 

naturreservat. 

 

 

 

 
§ 22 

Protokoll från sociala delegationen 
 
Beslut 

 

 Stadsdelsnämnden lägger protokoll 2016-09-01 till handlingarna. 

 

 

 

 

 

 


